
• Hej og tak fordi jeg måtte være med i dag. Jeg er så taknemmelig for at Røde kors og 
ældresagen har vundet denne pris. Det betyder meget for alle os vågere at få denne 
anerkendelse.  
 

• Mit navn er Camilla Buur.  
           Jeg er leder af Røde kors vågetjenesten i Ballerup og Herlev – Jeg startet som våger for snart  
           8 år siden. Det er en beslutning jeg bestemt ikke fortrudt. Jeg overtog som leder for Vågegruppen  
           for 6 år siden. Mit mål som leder, er alle skal vide at vågetjenesten eksisterer, og alle døende 
           hvis de ønsker det, kan få hjælp af vågetjenesten.  

  
• 21. april 2012 døde min far, efter at meget langt sygdomsforløb. Jeg var på daværende tidspunkt 28 

år. Mor til en 2 og 7 årig. Jeg stod midt i en skilsmisse. Så alt var noget rod. Vi er en stor familie. 
Men også en familie som er spredt ud over hele Danmark. Min far havde været syg i nogle år. Men 
det kulmineret sidst i marts, hvor han blev fundet livløs i hans hjem. Han kæmpet i 4 uger før hans 
krop til sidst gav slip.  Jeg vidste intet om døden på det tidspunkt. Jeg vidste ikke hvad jeg skulle 
forvente. Det hele var svært. Jeg stillet mange spørgsmål til sygeplejerne, om de forandringer det 
skete hos min far. Som jo vidste sig at være en del af processen. Jeg følte bare det var forkert, det 
der skete. Men efter min tid i vågetjenesten, har jeg lært at det er den naturlige gang.  
I hans sidste timer, mærket jeg godt efter, hvad der føles var rigtigt. Og mine sidste ord til min far, 
vil jeg aldrig glemme...  

Far det er okay, vi passer på hinanden.. Du må godt give slip nu.   Og nogle timer senere er 
han sovet ind.  
 

På trods af vi er 4 døtre. Der var en ekskone. Mine fastre. Så var vi alle helt udkørt. Sorgen blev 

forstærket af at vi alle var så udkørte. Og det vidste sig i lang tid efter hans død.  

I de 4 uger på hospitalet, så jeg mange ligge alene. Dø alene. Og det ramte mig. For jeg så frygten 

som dem. Men på daværende tidspunkt vidste jeg ikke, at det kunne give en tryghed, at der kom en 

fremmede og sad hos dem. Det føltes lidt forbudt, og grænse overskridende. For jeg var en 

fremmede, der bare så på fra den anden ende af stuen. Eller gik forbi ude på gangen. Men det 

ramte mig. En ting blev meget klart for mig, jeg vidste bare at min far ihvertald ikke skulle ligge med 

den føles at han var alene. 

• Vi oplever som våger, at det giver en ro, både for de døende, pårørende og personalet. 
Den ro, der hurtigt kommer på stuen, når en våger starter deres vagt. For den dødene kan mærke 
at vi ikke går nogle steder, der er ro på. Vi har ikke følelser i klemme. Vi er ikke oprørt. Vi tilbyder en 
varm hånd. Vi læser højt. Vi synger. Vi nusser på kinden.  
Vi er til stede.  
Vi siger – det er okay, du må godt give slip. Du er her ikke alene.  
For pårørende betyder det meget at vi kommer. De kan ikke altid selv være der. Og de har svært 
ved at gå og efterlade deres kære alene. Vi tilbyder at side der, så de kan komme hjem og få mad, 
et bad og vigtigt søvn. De kommer tilbage med en fornyet energi. Og kan bedre støtte deres kære i 
de sidste timer. Det er vigtigt at få deres stres niveau ned. Så de kan være i det. Sorg er svært. Når 
man så også er presset helt bund. Så er det endnu sværere. Og derfor er det så vigtigt at vi også 
hjælper pårørende.  
Vi sider også gerne med pårørende som har det svært. Og ikke kan være der alene. Vi kan mærke 
det gør en kæmpe forskel for alle parter. 
Vi oplevere ofte at det er svært på personalet, de har ondt i maven, over der liggere døende alene. 
Personalet vil så gerne kunne være der. Men tiden er der ikke til det. Det letter deres arbejde. Men 
også personligt. For ofte har det passet de ældre i længere tid. Og bare det de ved, de ikke liggere 
alene, gør en kæmpe forskel. 

 



 
• Vi oplever et sigende behov for hjælp. Det sker i takt med at budskabet om vågetjenesten kommer 

mere og mere frem. Og at vi ikke kun sider hos dem uden pårørende. Mange pårørende føler at de 
er forpligtet til at side i døgndrift. For ellers svigter de deres kære. De glemmer at spise og sove. Og 
derfor er deres sorg reaktion kraftigere. Vi arbejder med at det er okay så få hjælp. At det er vigtigt 
også at passe på sig selv i den sorg processen.  
Ligeledes er det vigtigt at informere personalet om vågetjenesten. Noget personale mener at fordi 
de døende ikke længere er kontaktbarer og er rolige. Så er det ikke nødvendigt med hjælp. Men 
selvom dette er tilfælde, så kan det skabe en ro og tryghed for de døende. Og ingen skal DØ alene.   
Alle har ret til en tryg hånd i livet sidste timer.  Derfor er vores ambition at vågetjenesten skal være 
landsdækkende.  
 

• Vi oplever en stor opbakning af frivillige. Vi ønsker alle, at ingen skal dø alene. Vi er alle fortaler 

for Vågetjenesten. Og den forskel det gør for den døende. Pårørende og personalet. Og selv dem 
som ikke selv kan være med i vågetjenesten, de støtter gerne op om vågetjenesten. For det er så 
vigtigt en aktivitet. Som hjælper så mange mennesker i en sårbar situation.  

 
• Den ro det giver os som våger, at vi var til stedet i et andet menneske sidste tid. At vi har gjort 

en forskel og givet en rolig og smuk afsted med livet. Det kan slet ikke beskrives med ord. 
Nogle af vores frivillig er selv i sundhedssektoren. Og det de ikke kan nå på deres arbejde, de 
kan de i vågetjenesten. Blot at være til stede. Andre er kørt surt i der 8-16 job på kontoret. Og 

trænger til at føle de gør en forskel. Vi har førtidspensionister. Efterlønner. Folkepensionister. 
Studerederne. Der er plads til forskelligheden, vi alle det til tilfælles, vores stort hjerter, og ønske 
om at give en rolig afsted. 

 
 

• I vågetjenesten arbejder vi på at fjernet det tabu som døden har. Vi tør snakke om døden, og tør 

snakke om sorg. Vi viser at døden kan være smuk. Vi hjælper pårørende til at fejre det liv deres 

afdøde har haft, og at man godt kan grine og græde samtidig. Og det okay at leve videre. Og finde 

en måde at leve med sorgen.  

 

 

• Min drøm er at vi får døden på skoleskemaet. Det er så vigtigt at vi tør snakke om døden.  
              Børn er nysgerrige, de er åbne. De er ikke bange. Og det vigtigt at vi får vist hvad døden er. Så de  
              ikke frygter den. Børn tør sætte spørgsmål tegn ved det. De tør spørge. Og det skal vi fange. Så vi  
              får et mere naturligt forhold til døden. 
              Mit ønske er at vi alle skal ture snakke om døden, og hvad det er for en. Hvad sorgen er, og  
              at sorg er forskellige, og vores reaktioner er forskellige. At der ikke er noget rigtig eller forkert.  
 
              For det kun 1 ting der er sikkert når vi bliver født, det er at vi alle skal dø.  
 
 
Tak ! 
 
 
 


